

研究报告

中国北方大气中有机卤素污染物的污染水平

于丽娜^{1, 2}; 降巧龙^{2, 3}; 张志^{4, 5}; 徐殿斗^{2, *}; 李一凡⁶; 柴之芳²; 高大文¹

1. 东北林业大学 环境工程系, 哈尔滨 150040

2. 中国科学院 高能物理研究所 核分析技术重点实验室 国际持久性有毒物质联合研究中心, 北京 100049

3. 贵州大学 资源与环境工程学院, 贵阳 550025 4. 哈尔滨工业大学 国际持久性有毒物质联合研究中心, 哈尔滨 150001

5. 黑龙江大学 农业资源与环境学院, 哈尔滨 150080 6. Modelling and Integration Research Section (ARQI),

16 Science Technology Branch, Environment Canada, Toronto, Ontario M3H 5T4, Canada

收稿日期 2007-4-19 修回日期 2008-4-14 网络版发布日期: 2008-8-6

摘要 应用仪器中子活化分析(INAA)及气相色谱质谱联用技术(GC/MS)研究了PUF大气被动采样器采自全国31个点的大气样品中的可萃取有机氯/溴/碘(EOCI/Br/I)和多氯联苯(PCBs)。结果表明, 大气中卤素污染物质量浓度最高的点大部分分布在城区, 且呈现沿城市到乡村的下降趋势; 在交通枢纽地区大气中EOCI的质量浓度要高于远离交通枢纽的采样点, 机动车尾气的排放是大气中有机氯污染物的重要来源之一; 工业也是大气中有机氯污染物的主要来源。84种PCBs异构体分析结果表明, 大气中PCBs主要以低氯代PCBs为主, Cl₂-CB占总PCBs的41%, Cl₃-CB含量最高, 占总量的43%, 其余异构体含量随取代氯原子的增加而下降, 这种异构体的分布特征与我国所生产和使用的PCBs“指纹谱”非常相近, 且PCBs异构体的分布特征没有地域差异, 这表明大气环境中PCBs主要来自工业污染, 且城市地区是我国大气中PCBs的主要来源。在所有已测定的样品中已知PCBs的氯在总EOCI中的比例不足1.0%, 大气中绝大部分的有机氯为未知化合物。

关键词 [中子活化分析\(NAA\)](#) [可萃取有机卤素污染物\(EOX\)](#) [多氯联苯\(PCBs\)](#) [大气](#) [被动采样器](#)

分类号 [0657.4](#)

Levels of Organic Halogen Compounds in the Atmosphere in Northern China

YU Li-na^{1, 2}; JIANG Qi-ao-long^{2, 3}; ZHANG Zhi^{4, 5}; XU Di-an-dou^{2, *}; LI Yi-fan⁶; CHAI Zhi-fang²; GAO Da-wen¹

1. Department of Environmental Science and Engineering, Northeast Forestry University, Harbin 150040, China; 2. Laboratory of Nuclear Analytical Techniques, Multidisciplinary Initiative Centre,

Institute of High Energy Physics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China; 3. Department of Environmental Science, Guizhou University, Guiyang 550025, China; 4. International Joint Research Centre, Harbin Institute of Technology, Harbin 150001, China;

5. College of Agricultural Resource and Environment, Heilongjiang University, Harbin 150080, China;

6. Modelling and Integration Research Section (ARQI), 16 Science and Technology Branch, Environment Canada, Toronto, Ontario M3H 5T4, Canada

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

Abstract Organic halogens have long been recognized to be severe environmental pollutants, because of their persistence, bioaccumulation and potential hazardous impact on human health. In this study, a large-scale network of 31 passive air sampling sites was used to better understand th

扩展功能	
本文信息	
▶	Supporting info
▶	[PDF全文](161KB)
▶	[HTML全文](0KB)
▶	参考文献
服务与反馈	
▶	把本文推荐给朋友
▶	文章反馈
▶	浏览反馈信息
相关信息	
▶	本刊中包含“中子活化分析(NAA)”的相关文章
▶	本文作者相关文章
·	于丽娜
·	降巧龙
·	张志
·	徐殿斗
·	李一凡
·	柴之芳

the atmospheric distributions of organic halogens across China. EOCl, EOBr, EOI, and PCBs in the atmospheric samples were determined by a hybrid NAA method combined with GC-MS. EOCl, EOBr, EOI, and PCBs exhibited a huge urban-rural gradient. The highest values were detected in the areas of high usage and emission, which were linked to the local urbanization with relatively rapid economic development in China. The results clearly indicate that these pollutants mainly come from industrial pollution. Higher EOCl contents in traffic areas state that exhaust emission from vehicle is another main source of organochlorines in air. The relative proportions of the known organochlorines (84 PCB congeners) to total EOCl are less than 1.0%, which implies that most of EOCl measured in air are unknown. PCBs are dominated by di-CB (mean: 41%) and tri-CB (mean: 43%). No systematic distribution differences of PCB congeners in the sampling locations are found, which suggest that atmospheric contamination of PCBs in China are still controlled by primary sources, rather than secondary ones.

Key words [neutron activation analysis \(NAA\)](#) [extractable organ halogenated pollutants \(EOX\)](#) [polychlorinated biphenyls \(PCBs\)](#) [air](#) [passive air samplers](#)

DOI

通讯作者 徐殿斗^{2,*}